

CV

د. هيام كمال محمد أحمد

مدير المستودع الرقمي المؤسسي بجامعة الرباط الوطني



تاريخ الميلاد: 1983/9/11.

الحالة الاجتماعية: اعزب.

اللغات: العربية والإنجليزية.

العنوان: السودان - أمدرمان

Mobile: +002490123520472

بريد إلكتروني hanoma_83@hotmail.com

Hanoma83@gmail.com

المؤهلات العلمية:

- دكتوراة في علوم المكتبات والمعلومات - جامعة أمدرمان اسلامية 2018
- ماجستير الآداب في علوم المكتبات والمعلومات - كلية الدراسات العليا - جامعة النيلين 2013.
- بكالوريوس الآداب في علوم المكتبات والمعلومات - جامعة النيلين - قسم المكتبات والمعلومات 2005 .

الخبرات:

خبرة جيدة:

- إختصاصية في علوم المعلومات والمكتبات.
- بخدمات المكتبات الإلكترونية.
- تدريس النظم التقنية للمكتبات التقليدية والإلكترونية.
- تدريس مادة تطبيقات علوم الحاسوب.
- عملت كمتعاونة لتدريس مادة الحاسوب بكلية العمارة بجامعة الرباط الوطني في الفترة ديسمبر 2012 حتى فبراير 2013.
- امينة المكتبة الالكترونية منذ 2009 الي 2020.
- مدير المستودع الرقمي المؤسسي بجامعة الرباط الوطني

الدورات التدريبية:

1. البورد العربي للاستشارات والتدريب. اختصاصي تعليم وتدريب إلكتروني. 2023/10/30-24م.
2. الفهرس العربي الموحد. المهارات الاحترافية لبناء وتصميم التطبيقات الذكية بالمكتبات. الفهرس العربي الموحد 22-2023/1/26
3. الفهرس العربي الموحد. تعلم بالأمثلة حلول تطبيقية للمعلومات والمشاكل التي يواجهها المفهرس في ضبطه الببلوجرافي والاستنادى 14-12/ 2022-12م.
4. برج الاتصالات . المصادر التعليمية المفتوحة (OER) 21-22/ ديسمبر 2021.
5. جامعة الرباط الوطني . تشغيل نظام دي سبيس (DSpace) لإدارة المستودعات الرقمية. 2021.
6. مكتبة الميزاب الرقمية. كيفية الدخول والتسجيل والبحث في قواعد المعلومات العربية والاجنبية وآلية البحث فيها. 2021.
7. المشاركة في تدريب قواعد وصف المصادر واثاحتها (وام) RDA والمستودعات الرقمية ونظام كوها Koha لإدارة قواعد البيانات 2020 بجامعة الرباط الوطني.
8. الجمعية السودانية للمكتبات والمعلومات. دورة تدريبية نظام دي سبيس للمستودعات الرقمية 28-29.12.2016م.
9. دورة تدريبية في الحلول السحابية للمكتبات العربية بالمملكة العربية السعودية – الرياض ديسمبر 2016م.
10. دورة تدريبية بعنوان منصة خدمات معرفية للمكتبات العربية بالمملكة العربية السعودية – الرياض ديسمبر 2016م.
11. دورة تدريبية بعنوان فهرسة المواد المطبوعة واثاحتها وفق قواعد وام ومعيار مارك 21(الكتب – الدوريات – الاعمال التحليلية – الرسائل الجامعية) بجامعة الرباط الوطني. 2016م
12. ادارة التغيير في المكتبات بالمملكة العربية السعودية – الرياض ديسمبر 2016م.
13. دورة تدريبية في تقنيات الفهرسة المنقولة والاصلية وتبادل البيانات بين المكتبات بجامعة الرباط الوطني في اغسطس 2015.
14. دورة تدريبية في استخدام تكنولوجيا التعليم في التدريس الجامعي. مركز جامعة الخرطوم للتدريب المتقدم في الفترة من 5-12 نوفمبر 2014.
15. الجمعية السودانية للمكتبات والمعلومات دورة تدريبية في إدارة وتنظيم المؤتمرات في ديسمبر 2011
16. الجمعية السودانية للمكتبات والمعلومات. تحليل بحوث الانترنت: نصائح لأمناء المكتبات الطبية بمركز المعلومات بالسفارة الأمريكية بالخرطوم 2009
17. دورة تدريبية في المكتبة الالكترونية بجامعة الرباط الوطني على كيفية إدخال وإخراج البيانات ومهارات استخدام الحاسب الآلي 2007.
18. دورة تدريبية في التطبيق العملي في الفهرسة والتصنيف والتكشيف والمكانز بجامعة الرباط الوطني. 2007.
19. اعمل بجامعة الرباط الوطني من 2007 وحتى الآن.

ورش عمل:

- ChatGPT: إعاة تشكيل المؤسسات المعلوماتية في عصر الذكاء الإصطناعي. 2023/6/21.
- أكاديمية نسيج . دور المكتبات في الحد من المعلومات غير الموثوق بها . 14.6.2023م.
- أكاديمية نسيج . منهجية واجراءات مراجعة البرامج الأكاديمية في مؤسسات التعليم العالي . 24.5.2023م.
- الاتحاد العربي للمكتبات والمعلومات (اعلم). ندوة افتراضية عبر الانترنت . المستودعات الرقمية : تجارب عربية . 15.4.2023م.
- أكاديمية نسيج . تقنية الهولوجرام واستخداماتها في التعليم . 11.1.2023م.
- منصة الباحثين والأكاديميين – إيفاد .قد شاركت في المحاضرة العلمية الموسومة. المناهج السياقية في البحث العلمي 31.12.2022
- منصة الباحثين والأكاديميين – إيفاد ندوة بعنوان إنشاء فصل جذاب وتفاعلي :دراسة حالة في جامعة كومار للعلوم والتكنولوجيا. 22/12/2022
- مكتبة الميزاب الرقمية. كتابة المحتوى الرقمي 2.10.2022.
- مكتبة الميزاب الرقمية. استراتيجية التعلم النشط 7.9.2022.
- مكتبة الميزاب الرقمية. الأرشفة الالكترونية 31.8.2022م.
- أكاديمية نسيج . تطبيقات انترنت الأشياء ودورها في إدارة المعرفة في المكتبات ومؤسسات المعلومات . 29.12.2021م.
- مكتبة الميزاب الرقمية . بناء وتشغيل المستودعات الرقمية 14.8.2021.
- الجمعية العمانية. المعايير الوظيفية للنظم الالكترونية لادارة الوثائق الجارية والوسيطه في الوحدات الحكومية في سلطنة عمان 14.6.2022
- المشاركة في ملتقى الذكرى السنوية السادسة لتأسيس منصة أريد 2022/5/14
- مكتبة الميزاب الرقمية . CLASSPOINT. 2022/5/11
- الفهرس العربي الموحد. هندسة السعادة الوظيفية وجودة الحياة في بيئة المكتبات 19.4.2022م.
- الفهرس العربي الموحد. المنصة الجديدة للفهرس العربي الموحد: موعد مع التمييز والاحترافية. 22.3.2022.
- الفهرس العربي الموحد. أدوات ومحركات البحث عن المحتوى (للباحثين والمؤلفين) 1.3.2022م
- منصة اريد. شهادة مشاركة في الملتقى العلمي بعنوان: الأسبوع العربي للوصول الحر 2020. 10/26-23م.
- الفهرس العربي الموحد. الوصول إلى المعلومات حماية للإنسان وبناء للثقة واحياء الأمل 6.10.2020.
- اليسير للتعليم عن بعد . المكانز العربية على الانترنت : البناء والواقع ومتطلبات التطوير = Arabic Thesauri on 28.12.2013the Internet : construction , reality and development requirements
- المشاركة في فعاليات ملتقى الفهرس العربي الموحد- الرياض المملكة العربية السعودية ديسمبر 2016م
- المشاركة في فعاليات المؤتمر الثاني والعشرين للإتحاد العربي للمكتبات والمعلومات الذي عقد في الخرطوم ديسمبر 2011.
- المشاركة في فعاليات العلمي الثاني للجمعية السودانية للمكتبات والمعلومات يوليو 2011.

- المشاركة في تنفيذ دورة الإجراءات الفنية والممارسات المقننة التي أقامها الفهرس العربي الموحد بالرياض بالتعاون مع أمانة المكتبات بالجامعة. 2011

نشاطات أخرى:

- عضو في الجمعية السودانية للمكتبات والمعلومات.
- عضو في الاتحاد العربي للمكتبات والمعلومات.
- أكاديمية نسيج
- عضو في الفهرس العربي الموحد.
- عضو في الافلا.
- عضو منصة إيفاد العلمية
- عضو في لجنة تحرير مجلة العلوم الطبية بجامعة الرباط الوطني RJMS
- البورد العربي للاستشارات والتدريب والتنمية البشرية.

الاستفسار يمكن الاتصال ب:-

- أ.د عبد الباقي يونس / جامعة النيلين 00249912992221
- د.احمد ميرغني محمد أحمد / أمين أمانة المكتبات بجامعة الرباط الوطني / جوال 00249913200829.
- د.الياس بكري محمد احمد. جامعة الرباط الوطني / جوال 00249129017633
- د.حسب الرسول علي الفكي / جامعة القران الكريم / جوال 00249911423336.
- د.أحلام حسين الصادق / قسم المكتبات جامعة الإمام عبدالرحمن بن فيصل - جوال 0912931695.
- 00966551844755
- د. إسلام الشافعي / قسم المكتبات جامعة الإمام عبدالرحمن بن فيصل. جوال 00966503700787.
- د. أميمة كمال الدين / قسم المكتبات جامعة الإمام عبدالرحمن بن فيصل. جوال 00966542909152
- عبدالله عوض الكريم / قسم المكتبات جامعة الإمام عبدالرحمن بن فيصل. جوال 00966532302967 / 00966541837170

Dr. Hoyam Kamal Mohammed Ahmed

Director of the Institutional Digital Repository at National University



Date of Birth: 11/9/1983.

Marital Status: single

Address: Sudan-Omdurman

Mobile: +002490123520472

E-mail: hanoma_83@hotmail.com

hanoma83@gmail.com

Academic Qualification:

- PHD in Libraries and Information Science, in Omdurman Islamic University 2018.
- □Masters of Arts in Libraries and Information Science, the Graduate College, Al Neelain University 2013.
- Diploma in Computer Science - Life Institute for Computer Science / 2006
- Bachelor of Library and Information Science University - a very good grade Niles 2005.

Key Experience:

Good Experience in

- Working as Libraries and Information Specialist.
- Electronic libraries Services.
- Teaching of traditional and electronic libraries systems.
- Teaching computer applications.
- Teaching material Computer Architecture Faculty of the National Ribat University in the period December 2012 until February 2013.
- Director of the electronic library since 2009 to 2020.
- Director of the Institutional Digital Repository at The National Ribat University

Languages

Arabic (Native)

English (Good)

Professional Experience

Position: Librarian.

National Ribat University – electronic library

Responsibilities: Creation, establishment and Organize of the Electronic library. . Request for Any Required or requested information sources, medical Develop

Annual business plan annually. Guide users to search on the Internet.

Coordinating contacts with National and International organizations.

Keeping order in the electronic and paper files, Produce annual report.

Training courses:

- **The Arab Board For Consulting & Training.** E-Teaching and Training Specialist 24-30/October 2023.
- **Union Arab Catalog (AUC).**Professional Skills for Building and designing smart application in Libraries.22-26/1/2023.
- **Communication Tower. Open Educational Resources(OER)**21-22 December 2021

- **Union Arab Catalog(AUC)**Learn with Modeling of applied solutions to the information and problems that the Cataloger facing in his bibliographic and reference work 12-14/12-2022 .
- **The National Ribat University** . Operating DSpace system for managing Digital Repository.2021
- **Almayzab Digital Library**. How to Enter .Register. and the Search mechanism in them2021.
- Participating in the rules for describing resources and making tem available (WAM), RDA ,Digital Repositories and Koha database management system
- **The Sudanese Association for Libraries and Information**. DSpace digital Repositories system training course 28-29/12/2016.
- Cloud solutions for Arabic libraries in Saudi Arabia - Riyadh, December 2016.
- **Platform for Knowledge Services in Arab libraries Saudi Arabia - Riyadh, December 2016.**
- Cataloging printed materials and their availability according to RDA rules and Mark 21 protocol in printing materials (books - periodicals - analytical work - university letters) in Saudi Arabia - Riyadh, December 2016.
- Changing Management in libraries in the Kingdom of Saudi Arabia - Riyadh, December 2016.
- Cataloging techniques of original and transferable Cataloging and data exchange between national libraries at the National Riat University in August 2015.

- Using of of instructional technology in university teaching in Khartoum university center for advanced training 2014.
- Management and organization of conferences at the Ministry of Electricity in cooperation with the Sudanese Association for Libraries.2011
- The Sudanese Association for Libraries and Information. Internet Researches Analysis: advise for librarians of medical libbers Information Center at the U.S. embassy in Khartoum.2009
- Practical application in classification, cataloging and thesauri in the National Ribat University of 2007.
- Electronic archiving International Center for Quality.2007.
- Category Cataloging Quality Control Technical preparation for the patrols to prepare and how to write research libraries management and security regulations and laws towards employees in National Ribat University of.2006
- Technical procedures in the Library of the University of Khartoum.2005
- Theoretical and practical training in the libraries Sudan University of Science and Technology.2005

Conferences & Workshop:

Participation in:

- Naseej Academy. ChatGPT: Reshaping information institutions in the age of artificial intelligence 6/21/2023.
- Naseej Academy. The role of libraries in crusted reducing information. 14/6/2023.

- Naseej Academy. Methodology and procedures for reviewing academic programs in higher education institutions.24/5/2023.
- Arab Federation for Libraries and Information (I know). Virtual webinar. Digital Repositories: Arab experiences.15/4/2023
- Naseej Academy. Hologram technology and its use in education. 11/1/2023
- Platform for researchers and academics.IFAD participated in the scientific lecture entitled Contextual curriculum in scientific Research. 31.12.2022.
- Scientific webinar entitled: Creating an Engaging and Interactive Classroom, Case Study at Komar University for Science and Technology Held on 22 December, 2022.
- Almayzab Digital Library. Digital content writing 2.10.2022
- Almayzab Digital Library. Active learning strategy 7.9.2022.
- Almayzab Digital Library. Electronic archiving 31/8/2022 AD.
- Omani Libraries and Information Association. Functional standards for electronic systems for managing current and intermediate documents in government units in the Sultanate of Oman 14/6/2022.
- Participation in the sixth anniversary forum of founding of the Arid Platform.14/5/2022.
- Almayzab Digital Library.CLASSPOINT.11/5/2022.
- The Unified Arab Index. Engineering job happiness and the atmosphere of life in the library environment 19/4/2022
- Union Arab Catalog (AUC). The new platform for the Union Arab Catalog: a date with distinction and professionalism. 22, March, 2022.

- Union Arab Catalog (AUC). Engines search and tools of Content (for researchers and authors) 1.3.2022
- Naseej Academy. Internet of Things applications and their role in knowledge management in libraries and information institutions. 12/29/2021.
- Almayzab Digital Library. Building and operating Digital Repository 14.8.2021.
- Arid platform. Certificate of participation in the scientific forum entitled: Arab Open Access Week 10/23-26. 2020.
- Union Arab Catalog (AUC). Access to information protects people, builds trust, and revives hope 6/10/2020.
- Activities of the Union Arab Catalog (AUC) Forum - Riyadh, Saudi Arabia, December 2016.
- Arabic Thesauri on the Internet: construction, reality and development requirements 28.12.2013.
- Activities of the Twenty-Second Conference of the Arab Federation for Libraries and Information, which was held in Sudan. 12/2011.
- Participated in the activities of the second scientific conference of the Sudanese Association for Libraries entitled technology applications in libraries and information centers. 7/2011.

Other Actives:

Member of the:

- Sudanese Association for Libraries and Information {SALI}.
- Arab Federation for Libraries and Information.
- Naseej Academy.
- Union Arab Catalog (AUC).
- IFLA.

Academic Researcher Platform for, according to the internal law of IFAD Academy licensed in Turkey No(4651291105) .

- EDITORIAL Editorial Board Committee of the Journal of Medical Sciences at National Ribat University {RJMS}.
- The Arab Board For Consulting & Training
-

Inquiry Can Contact:

Prof : Abalbagi Yonis / University of Neelain/Mobile:00249912992221

Dr. Ahmed Mergani Mohammed ahmed / Librarian / The National Ribat University /Mobile: .00249913200829

Dr. Alyas bakri Mohammed/ The National Ribat University /Mobile: 00249129017633

Dr. Hassbal rsol Ali Al faki University of the holy quran/Mobile: .00249911423336

Dr. Ahlam Husssin ALsdek/ Libraries Department. imam Abdul Rahman bin Faisal University/Mobile:00966551844755 .

Dr. Eslm Alshfeei/ Libraries Department. imam Abdul Rahman bin Faisal University/Mobile:.00966503700787

Dr. Omama kamal aldeen / Libraries Department. imam Abdul Rahman bin Faisal University/Mobile: 00966542909152

Abdalla awad ALkrem/ Libraries Department. imam Abdul Rahman bin Faisal University/Mobile: 00966532302967